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Det bedste skudsmål er vel at lytte til dem, der deltager aktivt - 
som f.eks. da ØK Klubben kaldte til jysk samling i H. N. 
Andersens fodspor på Tirsbæk Gods ved Vejle, 4. oktober. 
Som denne reaktion fra en af bus-deltagerne fra København, 
Vibeke Lund: 

Kære alle, der stod for det stort anlagte projekt. En fantastisk 
dejlig dag, hvor vi, der kørte i bus fra København til Vejle, 
startede med en dejlig croissant, spandauer, kaffe og en lille 
én til halsen. Så var vi ligesom vågnet, og kunne nyde den 
dejlige tur tværs over landet, herligt møde med Store-
bæltsbroen, hvor solen tittede frem, endnu et par broer, inden 
vi landede ved godset, hvor vi blev budt på bobler af dagens 
hovedarrangør fra aktivitetsudvalget, Søren Tousgaard. Og 
nu sammen med andre ØK-kolleger, der havde transporteret 
sig selv.

Vibeke fortsætter: - Vi nød en indsigtsfuld introduktion af 
godsejeren, Hans Henrik Algreen-Ussing, om baggrunden 
for, at han og hans familie værner om hele godset i lige linje 
efter hans tipoldefar, H. N. Andersen. Vandretur gennem et 
meget velholdt gods, der bragte os til lækker lunch.

Eftermiddag med flot blå himmel i godshaven inden afskeds-
kaffe og kage. Og så den mest spektakulære hjemkørsel i fuld 
sol og knald på naturens farver overtalt, hvor vi kom frem. En 
oplevelse rigere i samværet med ØK-familien, så dejligt med 
nye og kendte ansigter. TAK igen.

Også hilsen fra det nordjyske

Samme linje lægger et af klubbens nordjyske medlemmer, 
Peter Oldenburg, som bl.a. skriver: 
 
- Vejen til Asia House synes at blive længere og længere, jo 
ældre man bliver. Opbakningen til at mødes i Vejle vidner om, 
det er muligt med spændende og relevante arrangementer 
også andre steder end på Sjælland. Det føltes så historisk 
spændende at gå i H.N. Andersens fodspor, som det så fint 
var tænkt af arrangørerne. Det var SKØNT at være sammen 
med så mange, som har fået en nogenlunde tilsvarende 
international start i livet, og som alle virker så positivt præget 
af deres tid i ØK. 

Fremme til dejlig dag i det jyske

Bussen er fremme på Tirsbæk Gods, og her til højre fint 
ude af bussen er skribenten til ØK Bladet, Vibeke Lund, 
klar med vandrestavene til dagens program.

Siderne 12-15: Mere om Tirsbæk-dagen samt andre  
afviklede og kommende klub-arrangementer.
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15.01

Lise Dencker Nielsen

København

lisedencker@outlook.com
 l
Fødselsdags-interview 
side 4-5.

24.01

Henning Carsten 
Hansen

 Auckland, New Zealand

henning.hansen.hch@gmail.
com 

09.01

Peter Grønlund 
Hansen

Dubai

Pgh@murship.com 

10.01

Jan Lennart Larsson

Nice, Frankrig

j.larsson@wanadoo.fr

28.03

Asbjørn Holst 
Larsen

Frederiksberg

a.holstlarsen@postkasse.com

14.02

Erik Henrichsen

Fredensborg

henrichsens@mail.tele.dk

11.02

Palle Arildsen

Nykøbing F

vibevaenget10@mail.dk

24.01

Ole Hybel Hansen

Beaulieu-sur-Mer
Frankrig

ole.hybel-hansen@orange.fr 

20.03

John Nilsson

Charlotte, USA

jnilsson@actionfoodsales.com 

20.03

Ejner Søndberg

Birkerød

ejner@sondberg.com 

16.02

Gert Mikkelsen

Frederiksberg

gertmikkelsen@hotmail.dk

30.03

Kaj Borregaard

Sæby

soelyst@deltadata.dk

04.03

Jogvan Møller Olsen

Nykøbing Sjælland

jmo@jogvan.net 

23.01

Peter Michael Buron

Kgs. Lyngby

peterburon@mail.dk  

12.02

Freddy Thykær Larsen

Helsingør

freddy.thykaer@gmail.com 

25.03

Ebbe Erstrup

Roskilde

eerstrup@mail.dk

13.02

Ole Waage Pedersen

Helsingør

olewaagep@gmail.com

15.02

Lisbeth Hjørne

København S

lisbethhjorne@gmail.com

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Dødsfald – Æret være deres minde

Lars Erik Larsen, Århus. Ansat 1978 hos Erik 
Levison som sælger for Jylland/Fyn. Ud-
stationeret for ØK i Hong Kong, 1984, med 
salgsansvar for CPT Tekstbehandlings sy-
stemer. Forflyttet til ØK Saudi Arabien, 1989. 
Forlod ØK 1990 men genansat i ØK til en 
opgave i Tjekkiet og Slovenien for Phillip 
Morris/ØK. Forflyttet til Myanmar 1996 som 

General Manager for FMCG på ØK's kontor i 
Yangon. Forlod ØK igen 1997 for at indgå i 
Diethelms konsum- og farmaceutisk distri-
butions forretning i Myanmar. Efter ti år hos 
Diethelm startede Lars Erik egen forretning 
sammen med sin burmesiske hustru, og han er 
stadig aktiv i den forretning.

Jens Holm, Greve. Var medlem af Ernst & 
Young's revisorteam, der reviderede ØK-
gruppen, fra 1980–1995. Derudover ansvarlig 
kontaktperson for personlig rådgivning til ØK´s 
medarbejdere i ind- og udland gennem 15 år. 
Blev ansat i ØK, 1995, med ansvar for ud-

arbejdelsen og indrapportering af Kompagniets 
danske skat, moms og afgifter. Jens stoppede i 
ØK,1999, og var efterfølgende ansat som 
Senior Risk Manager i LEO Pharma A/S frem til 
2018

Gert Steen Rasmussen, Helsingør. Ansat som 
elev i ØK, 1968, tilknyttet skibsafdelingen. 
Udsendt til Cape Town, Sydafrika, 1973, og 
returnerede til ØK København, 1981, i Non-liner 
divisionen. Genudsendt til ØK i Stamford 
Connecticut 1992 og nåede således 25-års 
jubilæum i ØK inden afviklingen af Kompagniets 
skibsaktiviteter, 1994. 

Efter ØK ansat i IMC Singapore og Malaysia 
som operations manager. Skiftede til Progress 
Tankers i Danmark, 1996. Efter pensionering 
har Gert engageret sig med senior jobs på 
Frederiksborg Slot samt Københavns uni-
versitet. 

Børge Overgaard, Køge døde 10. september 2022, 91 
år. Børge blev ansat i ØK ,1948, og udsendt til Bangkok, 
1952. Han vendte tilbage til Hovedkontoret i København, 
1957, og udsendt igen, 1980, denne gang til Lagos, 
Nigeria. Efter udlån til Compudan i to år vendte han 
tilbage til Hovedkontoret i 1986 til en lederstilling i EAC 
Trading indtil sin pensionering i begyndelsen af 
1990´erne.  Børge tilbragte således hele sit arbejdsliv i 
Kompagniets tjeneste.

Bent Mantzius Andersen, Vejby gik bort 29. juli, 2022, 
88 år gammel. Bent blev ansat i ØK, 1951, udsendt til 
Indonesien i 1957, overflyttet til Lagos, Nigeria, 1964, 
tilbage til Indonesien i 1969. Overflyttet til Hovedkontoret 
i København 1976 men genudsendt til Indonesien i 
1987. Bent var gennem årene involveret i stort set alle 
Kompagniets forretninger i Indonesien, og i starten af 
1990´erne spillede han en nøglerolle i forbindelse med 
omstrukturering af ØK i Indonesien. Bent var indonesisk 
gift og blev i Indonesien i en årrække efter sin 
pensionering. 

Karl Kristian Theilgaard, Odder er afgået ved døden, 
30. september 2022.  Karl Kristian var ansat i ØK, 1956-
1961.

Erik Christensen, Vietnam, døde 15. oktober, 78 år. 
Erik kom til Danmark i juni for at blive behandlet for kræft, 
men han tabte desværre kampen. Erik blev ansat i ØK 
juli 1961 men stoppede efter endt elevtid. Han blev 
genansat i 1966 og fik kort tid derefter en tur som purser 
på M.S. “Kambodia”. Derefter honorarlønnet tilknyttet 
skibsafdelingens bogholderi. Ved etableringen af 
ScanService overgik han hertil, hvor han arbejdede indtil 
opløsningen af ScanDutch. Han kom til Vietnam i 
slutningen af 1994, hvor han blev Financial Controller i 
EAC Vietnam.  Erik stoppede i ØK omkring 2000, og han 
forblev i Vietnam, hvor han blandt andet arbejdede for 
det mindre danske rederi, Erria.

Jørgen Holm, Odense, døde i oktober, 71 år. Jørgen 
startede i ØK som maskinmester aspirant i Nakskov, 
1970. Han sejlede med flere af Kompagniets skibe som  
Fionia, Morelia og Boringia samt flere år på Elsam 
Jylland og Elsam Fyn, som ØK havde i teknisk 
management. I forbindelse med Jørgens bisættelse 
skrev ØK sømandskollega, Ole Abrahamsen, på ØK 
Maritim Facebook siden: Så fik vi sendt Jørgen afsted på 
hans sidste rejse fra Pårup Kirke med en flot bisættelse. 
Jørgen havde håbet på, at nogen ville ønske ham god 
vind på hans sidste rejse, og det fik han i den grad af 70 
her fra ØK og 280 fra Facebook Søfolk. Tak til alle, der 
har sendt ham en hilsen, det ville have glædet ham.

Side 3: T. o.: Vi har netop fået endnu et kedeligt dødsfald, kaptjn Willy Vestergaard, at berette om, tekst senere 
hvorefter vi afgør, hvordan vi kan tackle det.
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Fødselsdags-portræt: Lise Dencker Nielsen, 85 år, søndag 15. januar 2023

Som det ganske rigtigt fremgik af ØK 
Bladet sidst, rundede et af ØK Klub-
bens kære medlemmer, Edith Torp, et 
skarpt fødselsdagshjørne, 19. oktober - 
men det var 95 år ikke 90, som det 
fremgik. Det giver så redaktionen 
anledning til at bringe foto fra Ediths 
store familie- og vennefest i festlokal-

erne på Charlottenlund Travbane.  
Ediths tilknytning til Filippinerne blev 
bekræftet ved underholdning af filippin-
ske bambus-dansere som festens 
overraskelse.

Edith er enke efter Robert Ejner Torp, 
der kunne fejre 50 år jubilæum i ØK.  

Han blev ansat i 1928 og udstationeret i 
Marokko (Casablanca), Filippinerne og 
Hong Kong samt ved Hovedkontoret i 
København fra 1952 til sin pensionering 
i 1978.  Robert Torp døde i 2004. Edith 
har beskrevet den spændende opvækst 
og liv i bogen, “Mit brogede liv på 
Filippinerne” inkl. krigsårene, 1940-
1945. 

Edith blev født i Filippinerne af schweiz-
iske forældre og voksede op der.  Efter 
krigen kom hun på skole i USA og 
Schweiz, men hun ville tilbage til 
Filippinerne til sin far (moderen døde, da 
Edith var omkring 12 år). Hun sejlede 
med ØK´s ”M.S. Kambodia” fra Europa 
til Filippinerne. 

Mødet på ØK-skibet

På rejsen til Manila mødte Edith ØK-
ægteparret, Else og Karl Nisson, som 
var på vej til Singapore. Efter nogen tid i 
Filippinerne blev Edith kontaktet at en 
ØK-mand, der overbragte en hilsen til 
hende fra Else og Karl Nisson. 

Budbringeren var ØK´s Robert Torp, og 
de blev gift, juni 1949.     

   EBC + ELJ

Edith Torp blev 95 år

ØK-eventyret tog afgørende fart, da jeg
mødte ”stor-charmøren” - min Carsten 

Lise – julen i Kenya blev afgørende og ikke Australien.

Om nogen kan Lise Dencker Nielsen forbindes 
med mangt en beretning om ØK-eventyr. Hun er 
født ind i ØK, Men en jul i Kenya tog eventyret for 
alvor form: Hun mødte Carsten Dencker Nielsen. 
Men havde Lise ikke insisteret på at komme til 
julen i Kenya dengang ved at forcere bush´en til 
fods og en gammel lastbil på tommelen efter stop 
af toget - ja så havde hun måske fundet en helt 
anden livsvej i Australien (!)

Lise fortæller til ØK Bladet i samarbejde med sin 
datter, Nina (Nimmer):

ØK har fyldt meget i mit liv - hele mit liv faktisk, og endda 
en hel del før, jeg mødte Carsten. Jeg er nemlig selv datter 
af ØK, idet mine forældre tog ud for ØK til Singapore i 
1935-36. Jeg blev født på et britisk militærhospital i 
Singapore, 15. januar 1938. Da 2. verdenskrig brød ud, og 
japanerne indtog Singapore, måtte min mor flygte fra 
Singapore med et af de sidste skibe med mig på tre år og 
min lillesøster, Jytte, på tre måneder. Min biologiske far, 
Magnus Oehlenschläger Poulsen, blev i Singapore og 
kom ikke i live derfra.  Han er nævnt på tavlen af de faldne 
ØK-folk, som hænger ved indgangen i Asia House. 

Min mor, søster og jeg kom til Perth i Australien, hvor vi 
startede vores nye liv fra scratch.  Her mødte min mor, 
Meta, endnu en ØK-mand, K. W. Knudsen, som hun 
senere blev gift med, og ham kender jeg som min far, 
endnu en lillesøster, Karin, kom til. Vores familie på nu fem 
var i Australien indtil 1948, hvor vi tog til Mombasa i Kenya, 
da min far fik sin nye ØK-post der. Vi tre piger havde vores 
opvækst i Mombasa, og jeg havde min skolegang på 
Kenya High School i Nairobi.  

Jul i Kenya - ikke Australien

Mine forældre ønskede, at jeg som yngre/voksen skulle til 
Danmark for at lære mit fædrelands rødder at kende, ikke 
mindst også for at lære et håndværk. Jeg kom derfor til 
Tegne- og Kunstindustriskolen i København, og derefter 
arbejdede jeg som designer i Raadvad. Efter nogen tid 
besluttede jeg ret egenrådigt, at jeg ville emigrere til 
Australien. Det var jeg fast besluttet på. Dog fik jeg klar 
besked om, at jeg først skulle til Mombasa for at holde jul 
med familien. Her blev min skæbne helt anderledes 
forseglet, da min mor helt uforvarende introducerede mig 
til ”den rare Hr. Dencker”…… the rest, as they say, is 
history. 

Carsten var jo en storcharmør – han tog mig med storm til 
min fars store fortrydelse.  På daværende tidspunkt havde 
far nok foretrukket, at jeg havde holdt fast i mine planer om 
at tage videre til Australien, men sådan skulle det ikke 
være.  I stedet sendte min far, som jo var Carstens chef, 
Carsten til ØK's kontor Nairobi. Det var selvfølgelig ikke 

langt nok væk, og jeg hoppede på toget med the Old East 
African Railways fra Mombasa til Nairobi. Jeg havde det 
gode påskud at skulle besøge nogle venner fra skole-
tiden, og ikke mindst tage en golfkølle med til Jens 
Nørlyng (også ØK). Undervejs kom der meget voldsom 
regn, så toget måtte vende retur, da skinnerne lå under 
vand.  Jeg VILLE til Nairobi - for dér var Carsten. Så jeg 
hoppede ud af toget, krydsede over den afrikanske bush 
med golfkøllen på nakken. Jeg fik tomlet en tur med en 
forbipasserende lastbil, og mange, mange timer senere, 
ankom jeg til Nairobi.  Heldigvis var Carsten stadig at finde 
på Stanley Hotel, og trods jeg var helt gennemblødt og 
mudret, var Carsten meget imponeret.   

K. W. Knudsen var ikke helt så imponeret. På en tur til 
Nairobi understregede han for Carsten, at jeg altså var to 
år ældre end Carsten, om han egentlig havde tænkt på 
det? Carsten, som jo altid var kvik i replikken, kunne 
fortælle, at min mor, Meta, jo også var to år ældre end 
ham. Så var det ligesom uddebatteret. Carsten og jeg blev 
gift 1967 i Mombasa. 

Uforglemmelige minder

Mit liv med ØK fortsatte, nu ikke ”kun” som datter af en ØK-
mand, men også som hustru til en markant ØK-mand.  Mit 
ØK-liv sammen med Carsten bragte os mange ufor-
glemmelige minder og oplevelser til Lagos, Tokyo, 
Jakarta, Bangkok og København. Meget af dette er fint 
skildret i Carstens bog, ”Kompagniets Mand”, som udkom 
i 2019.  

Undervejs blev vi beriget med to børn, en dejlig familie 
samt en perlerække af skønne venner og nære 
bekendtskaber.  Min søn, Lars, er født i Mombasa, hvor 
jeg mødte Carsten – og min datter, Nina (Nimmer), er 
født i Singapore, på samme sted og endda samme dag, 
som jeg. Dog var militærhospitalet altså senere blevet 
omdannet til det fine, Gleneagles Hospital. 

Tomrum og savn efter Carsten

Der er naturligvis for mig et kæmpe tomrum og et ube-
skriveligt savn efter Carstens bortgang i 2019. Det tror 
jeg mange, som kendte Carsten, også vil kunne nikke 
genkendende til. Carsten var jo en ”people's man”,  han 
var og er ”larger than life”.  

Jeg får rigtig fin støtte af mine gode venner, familie, 
svigerfamilie, børn og fire børnebørn. Nimmer, min 
datter, har fået mig i gang med det digitale univers, så jeg 
har lært at bruge smartphones og iPad, kan streame og 
sågar endda Pokemon-jagte med de yngre børnebørn, 
selvom det er dem der ”jagter”, og jeg blot stiller mobilen 
til rådighed. Og de ældre børnebørn sætter pris på, at 
deres farmor rent faktisk kan finde ud af Mobilepay. 

Tiden går også med bridge, hvor jeg blandt andet hver uge 
spiller sammen med flere gode veninder, som jeg har 
kendt helt tilbage fra min tid i Mombasa, Lagos, Jakarta, 
Tokyo, og Bangkok. Vi har holdt sammen i over 30 år.  

”Mombasa” kører stadig

Alderen trykker en hel del, når dåbsattesten skriver 1938, 
og letbenet er jeg ikke mere. Jeg vil i hvert fald ikke kunne 
tage turen over den kenyanske bush i dag som dengang i 
1967. Jeg kommer til gengæld godt rundt i min bil, som 
fortsat bærer de ikoniske nummerplader, Mombasa, som 
Carsten tilbage i 1992 forærede mig i sølvbryllupsgave. 

Jeg nyder at tilbringe, helt som vanligt, halvdelen af året i 
vores dejlige sommerhus i Hornbæk, som har været 
familiens faste base siden 1972 og tæt på Carstens 
søster, Nina. Den anden halvdel af året er jeg i lejligheden 
på Østerbro. Her har jeg også rigtig mange gode minder, 
præget af det spændende liv med ØK, gennem flere 
generationer. 

NIMMER + ELJ

Filippinske bambus-danserne sørgede for den rette stemning for Edith og gæsterne 
ved fødselsdagsfesten. Gæsterne fik også mulighed for selv at prøves kræfter med 
stængerne – og fik bekræftet: Det er svært.
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Fødselsdags-portræt: Lise Dencker Nielsen, 85 år, søndag 15. januar 2023

Som det ganske rigtigt fremgik af ØK 
Bladet sidst, rundede et af ØK Klub-
bens kære medlemmer, Edith Torp, et 
skarpt fødselsdagshjørne, 19. oktober - 
men det var 95 år ikke 90, som det 
fremgik. Det giver så redaktionen 
anledning til at bringe foto fra Ediths 
store familie- og vennefest i festlokal-

erne på Charlottenlund Travbane.  
Ediths tilknytning til Filippinerne blev 
bekræftet ved underholdning af filippin-
ske bambus-dansere som festens 
overraskelse.

Edith er enke efter Robert Ejner Torp, 
der kunne fejre 50 år jubilæum i ØK.  

Han blev ansat i 1928 og udstationeret i 
Marokko (Casablanca), Filippinerne og 
Hong Kong samt ved Hovedkontoret i 
København fra 1952 til sin pensionering 
i 1978.  Robert Torp døde i 2004. Edith 
har beskrevet den spændende opvækst 
og liv i bogen, “Mit brogede liv på 
Filippinerne” inkl. krigsårene, 1940-
1945. 

Edith blev født i Filippinerne af schweiz-
iske forældre og voksede op der.  Efter 
krigen kom hun på skole i USA og 
Schweiz, men hun ville tilbage til 
Filippinerne til sin far (moderen døde, da 
Edith var omkring 12 år). Hun sejlede 
med ØK´s ”M.S. Kambodia” fra Europa 
til Filippinerne. 

Mødet på ØK-skibet

På rejsen til Manila mødte Edith ØK-
ægteparret, Else og Karl Nisson, som 
var på vej til Singapore. Efter nogen tid i 
Filippinerne blev Edith kontaktet at en 
ØK-mand, der overbragte en hilsen til 
hende fra Else og Karl Nisson. 

Budbringeren var ØK´s Robert Torp, og 
de blev gift, juni 1949.     

   EBC + ELJ

Edith Torp blev 95 år

ØK-eventyret tog afgørende fart, da jeg
mødte ”stor-charmøren” - min Carsten 

Lise – julen i Kenya blev afgørende og ikke Australien.

Om nogen kan Lise Dencker Nielsen forbindes 
med mangt en beretning om ØK-eventyr. Hun er 
født ind i ØK, Men en jul i Kenya tog eventyret for 
alvor form: Hun mødte Carsten Dencker Nielsen. 
Men havde Lise ikke insisteret på at komme til 
julen i Kenya dengang ved at forcere bush´en til 
fods og en gammel lastbil på tommelen efter stop 
af toget - ja så havde hun måske fundet en helt 
anden livsvej i Australien (!)

Lise fortæller til ØK Bladet i samarbejde med sin 
datter, Nina (Nimmer):

ØK har fyldt meget i mit liv - hele mit liv faktisk, og endda 
en hel del før, jeg mødte Carsten. Jeg er nemlig selv datter 
af ØK, idet mine forældre tog ud for ØK til Singapore i 
1935-36. Jeg blev født på et britisk militærhospital i 
Singapore, 15. januar 1938. Da 2. verdenskrig brød ud, og 
japanerne indtog Singapore, måtte min mor flygte fra 
Singapore med et af de sidste skibe med mig på tre år og 
min lillesøster, Jytte, på tre måneder. Min biologiske far, 
Magnus Oehlenschläger Poulsen, blev i Singapore og 
kom ikke i live derfra.  Han er nævnt på tavlen af de faldne 
ØK-folk, som hænger ved indgangen i Asia House. 

Min mor, søster og jeg kom til Perth i Australien, hvor vi 
startede vores nye liv fra scratch.  Her mødte min mor, 
Meta, endnu en ØK-mand, K. W. Knudsen, som hun 
senere blev gift med, og ham kender jeg som min far, 
endnu en lillesøster, Karin, kom til. Vores familie på nu fem 
var i Australien indtil 1948, hvor vi tog til Mombasa i Kenya, 
da min far fik sin nye ØK-post der. Vi tre piger havde vores 
opvækst i Mombasa, og jeg havde min skolegang på 
Kenya High School i Nairobi.  

Jul i Kenya - ikke Australien

Mine forældre ønskede, at jeg som yngre/voksen skulle til 
Danmark for at lære mit fædrelands rødder at kende, ikke 
mindst også for at lære et håndværk. Jeg kom derfor til 
Tegne- og Kunstindustriskolen i København, og derefter 
arbejdede jeg som designer i Raadvad. Efter nogen tid 
besluttede jeg ret egenrådigt, at jeg ville emigrere til 
Australien. Det var jeg fast besluttet på. Dog fik jeg klar 
besked om, at jeg først skulle til Mombasa for at holde jul 
med familien. Her blev min skæbne helt anderledes 
forseglet, da min mor helt uforvarende introducerede mig 
til ”den rare Hr. Dencker”…… the rest, as they say, is 
history. 

Carsten var jo en storcharmør – han tog mig med storm til 
min fars store fortrydelse.  På daværende tidspunkt havde 
far nok foretrukket, at jeg havde holdt fast i mine planer om 
at tage videre til Australien, men sådan skulle det ikke 
være.  I stedet sendte min far, som jo var Carstens chef, 
Carsten til ØK's kontor Nairobi. Det var selvfølgelig ikke 

langt nok væk, og jeg hoppede på toget med the Old East 
African Railways fra Mombasa til Nairobi. Jeg havde det 
gode påskud at skulle besøge nogle venner fra skole-
tiden, og ikke mindst tage en golfkølle med til Jens 
Nørlyng (også ØK). Undervejs kom der meget voldsom 
regn, så toget måtte vende retur, da skinnerne lå under 
vand.  Jeg VILLE til Nairobi - for dér var Carsten. Så jeg 
hoppede ud af toget, krydsede over den afrikanske bush 
med golfkøllen på nakken. Jeg fik tomlet en tur med en 
forbipasserende lastbil, og mange, mange timer senere, 
ankom jeg til Nairobi.  Heldigvis var Carsten stadig at finde 
på Stanley Hotel, og trods jeg var helt gennemblødt og 
mudret, var Carsten meget imponeret.   

K. W. Knudsen var ikke helt så imponeret. På en tur til 
Nairobi understregede han for Carsten, at jeg altså var to 
år ældre end Carsten, om han egentlig havde tænkt på 
det? Carsten, som jo altid var kvik i replikken, kunne 
fortælle, at min mor, Meta, jo også var to år ældre end 
ham. Så var det ligesom uddebatteret. Carsten og jeg blev 
gift 1967 i Mombasa. 

Uforglemmelige minder

Mit liv med ØK fortsatte, nu ikke ”kun” som datter af en ØK-
mand, men også som hustru til en markant ØK-mand.  Mit 
ØK-liv sammen med Carsten bragte os mange ufor-
glemmelige minder og oplevelser til Lagos, Tokyo, 
Jakarta, Bangkok og København. Meget af dette er fint 
skildret i Carstens bog, ”Kompagniets Mand”, som udkom 
i 2019.  

Undervejs blev vi beriget med to børn, en dejlig familie 
samt en perlerække af skønne venner og nære 
bekendtskaber.  Min søn, Lars, er født i Mombasa, hvor 
jeg mødte Carsten – og min datter, Nina (Nimmer), er 
født i Singapore, på samme sted og endda samme dag, 
som jeg. Dog var militærhospitalet altså senere blevet 
omdannet til det fine, Gleneagles Hospital. 

Tomrum og savn efter Carsten

Der er naturligvis for mig et kæmpe tomrum og et ube-
skriveligt savn efter Carstens bortgang i 2019. Det tror 
jeg mange, som kendte Carsten, også vil kunne nikke 
genkendende til. Carsten var jo en ”people's man”,  han 
var og er ”larger than life”.  

Jeg får rigtig fin støtte af mine gode venner, familie, 
svigerfamilie, børn og fire børnebørn. Nimmer, min 
datter, har fået mig i gang med det digitale univers, så jeg 
har lært at bruge smartphones og iPad, kan streame og 
sågar endda Pokemon-jagte med de yngre børnebørn, 
selvom det er dem der ”jagter”, og jeg blot stiller mobilen 
til rådighed. Og de ældre børnebørn sætter pris på, at 
deres farmor rent faktisk kan finde ud af Mobilepay. 

Tiden går også med bridge, hvor jeg blandt andet hver uge 
spiller sammen med flere gode veninder, som jeg har 
kendt helt tilbage fra min tid i Mombasa, Lagos, Jakarta, 
Tokyo, og Bangkok. Vi har holdt sammen i over 30 år.  

”Mombasa” kører stadig

Alderen trykker en hel del, når dåbsattesten skriver 1938, 
og letbenet er jeg ikke mere. Jeg vil i hvert fald ikke kunne 
tage turen over den kenyanske bush i dag som dengang i 
1967. Jeg kommer til gengæld godt rundt i min bil, som 
fortsat bærer de ikoniske nummerplader, Mombasa, som 
Carsten tilbage i 1992 forærede mig i sølvbryllupsgave. 

Jeg nyder at tilbringe, helt som vanligt, halvdelen af året i 
vores dejlige sommerhus i Hornbæk, som har været 
familiens faste base siden 1972 og tæt på Carstens 
søster, Nina. Den anden halvdel af året er jeg i lejligheden 
på Østerbro. Her har jeg også rigtig mange gode minder, 
præget af det spændende liv med ØK, gennem flere 
generationer. 

NIMMER + ELJ

Filippinske bambus-danserne sørgede for den rette stemning for Edith og gæsterne 
ved fødselsdagsfesten. Gæsterne fik også mulighed for selv at prøves kræfter med 
stængerne – og fik bekræftet: Det er svært.
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Henrik Rasmussens bog om solen, der gik ned over ØK  Af Jens Bjergmose og Erik Ljunggren

Det thailandske kongepar skænkede 1962 - for 60 år 
siden - tre elefanter til det danske kongehus og Køben-
havns Zoo. Elefanterne blev transporteret fra Thailand til 
Københavns Frihavn på ØK´s MS SINALOA. Det vakte 
dengang meget stor opmærksomhed, og især han-
elefanten, Chang-Mai, blev en legende for Zoo helt frem, 
til han blev aflivet mæt af dage, 2017, næsten 60 år efter 
sin fødsel i Thailand.  

Det var også baggrund for, at ØK Fonden under den 
såkaldte Elephant Parade i København, 2014, erhverv-
ede HKH, Prins Henriks bidrag. En lang række kunstnere 
dekorerede elefanterne, som stod mange steder i byen, 
og især prinsens bidrag inspireret af Elefantordenen blev 
fremhævet. Den blev placeret i baghaven til Asia House 
på Indiakaj, men da huset blev klemt af det senere byggeri 

omkring Asia House, besluttede ØK Fonden at skænke 
prinsens elefant til Københavns Zoo.

Markering fra ambassaden og ØK Fonden

60 året for den oprindelige ”levende” kongegave blev af 
Thailands Ambassade ved ambassadør Sirilak Niyom, og 
bl.a. ØK Fondens formand, Ove Ullerup, markeret, 
6. september, med placeringen af prinsens elefant ved _
sine nuværende, levende artsfæller i elefanthuset. 
Dermed er der også sat et varigt minde om, dengang, ØK 
for 60 år siden formidlede sø-transporten af gaven mellem 
de to kongehuse.  

På en orienteringstavle ved prinsens elefant fremhæver 
Zoo da også: Det var ØK, som i 1962 transporterede de 
første (levende) elefanter fra Thailand til Zoo København.

Efter at de stærke Zoo-medarbejdere slæbte af med 
elefanten fra Asia House, er den nu på plads i indgangs-
partiet til Zoo´s legendariske elefanthus. 

    Foto: Erik Ljunggren. 

Prinsens elefant på plads i Københavns Zoo

ØK Bladet mødte forfatteren til den 
seneste bog om ØK´s skæbne og 
historie, Henrik Rasmussen, i en af de 
navnkundige mødelokaler i Asia 
House, ”Nakskov”. Lokalet er som 
bekendt prydet af en model af MS 
Mombasa, bygget på Nakskov Skibs-
værft 1950, samt skibets originale 
klokke og skibstelegraf. 

Så spørgsmålet til Henrik ligger lige for: 
- Hvor ville du sætte maskintelegrafen, 
hvis du var ”ØK-skipper” dengang?

Henrik Rasmussen er jo kendt som 
handlingens og slagfærdighedens 
mand, så uden tøven pegede han på 
”fremdrift og skruen klar” – han kunne 
også have valgt f.eks. ”hold an” eller 
”bak”, men det kom slet ikke på tale.

-Er det moralen, hvis det stod til dig, i 
din nye bog, ”Solen gik ned over ØK”?

-Jeg har fået mange positive tilkende-
givelser om bogens anbefalinger af 
ØK's muligheder for fortsat drift både 
efter magtovertagelsen udefra i 1992 
og efter Dumex salget i 2005. Det er 
min helt klare formening, at ØK ville 
eksistere i dag som en stærk handels-
koncern, hvis de nye ledelser ikke 
aktivt valgte at gå i bakgear. Udviklin-
gen er trukket skarpt op i bogen. 
Mange har beskæftiget sig med 
storheden og faldet for ØK som en 
selvskabt tragedie. Min pointe er, at 
man svigtede muligheden for at tage 
højde for og lære af de værdier, der var 
i ØK, som man ikke gjorde sig 
tilstrækkelig umage med at forstå. ØK 
var en vanskelig og kompleks, uhomo-
gen forretningsmodel, som folk udefra 
havde vanskeligt ved at gennemskue 
endsige lede.  Jeg var selv gennem 
mange år stærkt engageret i ØK-
udviklingen sammen med kompetente 
ØK-uddannede kolleger, uden at blive 
hørt trods adskillige nødråb og positive 
hensigter.

ØK´s historie må ikke glemmes

Vi har jo været vidner til 120 års historie 
om Danmarks største og vigtigste 
virksomheds storhed og desværre 
tumultariske fald. 

ØK blev efter H. N. Andersens stiftelse 
landets stærke drivkraft i opbygningen 
af det nuværende rige velfærds-
samfund igennem massive invester-
inger i handel, søfart og industri. På 
trods af det, er ØK desværre ved at 
være glemt blandt de yngre genera-
tioner. Det er også en vigtig pointe for 
mit arbejde med bogen – de unge skal 
lære af det, ØK stod for i sin tid. Det er 
klart en inspiration, der kan bruges 
også aktuelt. 

Stor interesse

Bogen er modtaget med meget bred 
interesse. Aktuelt er over halvdelen af 
oplaget på 1.000 solgt, og den kom-
mende tid kommer der yderligere PR-
omtale og salgsarbejde i gang for 
bogen.

Henrik har modtaget en række til-
kendegivelser personligt. Bl.a. fra 
erhvervsmanden, Jørgen Huno Ras-
mussen, som til forfatteren bl.a. har 
skrevet om bogen: - ØK´s imponer-
ende udvikling og senere tragiske forlis 
er en helt central del af vores industri-

historie og fortjener derfor bredere 
kendskab også blandt de yngre gene-
rationer, som ikke oplevede det. Henrik 
Rasmussen tilføjer som insider nye, 
væsentlige aspekter og forklaringer på, 
hvad der til sidst sænkede ØK. 

Sidemands-uddannelsen

Henrik Rasmussen sætter også i 
bogen et sjældent fokus på ØK uddan-
nelsen, som han mener skabte en 
særdeles god baggrund for udviklingen 
af ØK – ja måske, burde det have spillet 
en mere afgørende rolle, da pilen efter 
hans mening burde pege på fremdrift 
eller bak især de seneste perioder før, 
solen gik ned over ØK?

Henrik Rasmussen: - Min holdning til 
ØK's handelsuddannelse er, at det var 
verdensklasse. Ingen teoretisk uddan-
nelse – f.eks. handelsmedhjælper 
eksamen, højere handelseksamen, 
merconom, HD eller cand. merc 
uddannelsen - kan efter min mening 
matche værdien af ØK's årelange 
sidemands-oplæring. Hvor en senior 
med måske op til 30 års handels 
ekspertviden oplærte den unge elev. 

Alle lærte fra sig

I elevtiden rykkede man op årligt, 
begyndte selv at lære fra sig, men blev 
stadig monitoreret og oplært. Under 

første udsendelse stadig i oplæring af 
en mere erfaren senior på stedet 
f.eks. i Bangkok, hvor man lærte at 
tale thai. 

Jeg siger ikke, at teoretisk uddannel-
se ikke er nyttig, men indenfor handel 
kan intet konkurrere med den uddan-
nelse, vi i ØK blev flasket op med. Det 
ved jeg, fordi jeg selv fik flere teoretisk 
højtuddannede mennesker under mig 
både i min afdeling i ØK og senere i 
mit firma. Også fordi jeg samarbejd-
ede med højt, teoretisk uddannede 

mennesker hos alle vore danske 
samarbejdspartnere. De var bestemt 
ikke så grundigt handels-mæssigt 
funderet og selvstændige som perso-
nale med ØK's grunduddannelse. De 
egnede højt uddannede behøvede 
også et par års sidemands oplæring 
for at blive lige så dygtige, som os i 
ØK. 

Fokus på tiden efter 1992

Henrik tænder i bogen især lys over 
ØK-perioden fra 1992 og fremad, som 
ikke tidligere har været så konkret 

bearbejdet, som Henrik her har sat sig 
for. Ofte i bemærkelsesværdigt 
samarbejde med kolleger, der var tæt 
inde på de dramatiske begivenheder. 

Henrik Rasmussen er i fuld gang med 
at samle inspiration og kommentarer 
bredt fra erhvervslivet, og han er 
personligt i gang med at sende bogen 
til en række erhvervsledere for kom-
mentarer. Det bliver spændende at 
følge, hvor langt bogens budskaber 
rækker.  

- Jeg havde meldt ØK-skruen klar dengang, hvis jeg havde
 stået på broen – ikke hold an og slet ikke bak

JBJ + ELJ

Henrik Rasmussen – vaklede ikke 
mellem ”skruen klar” og ”hold an” – han 
ville, hvis han stod på broen dengang, 
have meldt ”skruen klar”. (Foto Erik 
Ljunggren)

Bogen kan købes hos de fleste boghandlere. Forlagets links til e-bog og den fysiske bog er hhv 
https://butik.underskoven.dk/solen-gik-ned-over-det-ostasiatiske-kompagni-ebog.html 

https://butik.underskoven.dk/solen-gik-ned-over-det-ostasiatiske-kompagni.html
Bogen kan også købes hos Saxo.dk
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ØK's muligheder for fortsat drift både 
efter magtovertagelsen udefra i 1992 
og efter Dumex salget i 2005. Det er 
min helt klare formening, at ØK ville 
eksistere i dag som en stærk handels-
koncern, hvis de nye ledelser ikke 
aktivt valgte at gå i bakgear. Udviklin-
gen er trukket skarpt op i bogen. 
Mange har beskæftiget sig med 
storheden og faldet for ØK som en 
selvskabt tragedie. Min pointe er, at 
man svigtede muligheden for at tage 
højde for og lære af de værdier, der var 
i ØK, som man ikke gjorde sig 
tilstrækkelig umage med at forstå. ØK 
var en vanskelig og kompleks, uhomo-
gen forretningsmodel, som folk udefra 
havde vanskeligt ved at gennemskue 
endsige lede.  Jeg var selv gennem 
mange år stærkt engageret i ØK-
udviklingen sammen med kompetente 
ØK-uddannede kolleger, uden at blive 
hørt trods adskillige nødråb og positive 
hensigter.

ØK´s historie må ikke glemmes

Vi har jo været vidner til 120 års historie 
om Danmarks største og vigtigste 
virksomheds storhed og desværre 
tumultariske fald. 

ØK blev efter H. N. Andersens stiftelse 
landets stærke drivkraft i opbygningen 
af det nuværende rige velfærds-
samfund igennem massive invester-
inger i handel, søfart og industri. På 
trods af det, er ØK desværre ved at 
være glemt blandt de yngre genera-
tioner. Det er også en vigtig pointe for 
mit arbejde med bogen – de unge skal 
lære af det, ØK stod for i sin tid. Det er 
klart en inspiration, der kan bruges 
også aktuelt. 

Stor interesse

Bogen er modtaget med meget bred 
interesse. Aktuelt er over halvdelen af 
oplaget på 1.000 solgt, og den kom-
mende tid kommer der yderligere PR-
omtale og salgsarbejde i gang for 
bogen.

Henrik har modtaget en række til-
kendegivelser personligt. Bl.a. fra 
erhvervsmanden, Jørgen Huno Ras-
mussen, som til forfatteren bl.a. har 
skrevet om bogen: - ØK´s imponer-
ende udvikling og senere tragiske forlis 
er en helt central del af vores industri-

historie og fortjener derfor bredere 
kendskab også blandt de yngre gene-
rationer, som ikke oplevede det. Henrik 
Rasmussen tilføjer som insider nye, 
væsentlige aspekter og forklaringer på, 
hvad der til sidst sænkede ØK. 

Sidemands-uddannelsen

Henrik Rasmussen sætter også i 
bogen et sjældent fokus på ØK uddan-
nelsen, som han mener skabte en 
særdeles god baggrund for udviklingen 
af ØK – ja måske, burde det have spillet 
en mere afgørende rolle, da pilen efter 
hans mening burde pege på fremdrift 
eller bak især de seneste perioder før, 
solen gik ned over ØK?

Henrik Rasmussen: - Min holdning til 
ØK's handelsuddannelse er, at det var 
verdensklasse. Ingen teoretisk uddan-
nelse – f.eks. handelsmedhjælper 
eksamen, højere handelseksamen, 
merconom, HD eller cand. merc 
uddannelsen - kan efter min mening 
matche værdien af ØK's årelange 
sidemands-oplæring. Hvor en senior 
med måske op til 30 års handels 
ekspertviden oplærte den unge elev. 

Alle lærte fra sig

I elevtiden rykkede man op årligt, 
begyndte selv at lære fra sig, men blev 
stadig monitoreret og oplært. Under 

første udsendelse stadig i oplæring af 
en mere erfaren senior på stedet 
f.eks. i Bangkok, hvor man lærte at 
tale thai. 

Jeg siger ikke, at teoretisk uddannel-
se ikke er nyttig, men indenfor handel 
kan intet konkurrere med den uddan-
nelse, vi i ØK blev flasket op med. Det 
ved jeg, fordi jeg selv fik flere teoretisk 
højtuddannede mennesker under mig 
både i min afdeling i ØK og senere i 
mit firma. Også fordi jeg samarbejd-
ede med højt, teoretisk uddannede 

mennesker hos alle vore danske 
samarbejdspartnere. De var bestemt 
ikke så grundigt handels-mæssigt 
funderet og selvstændige som perso-
nale med ØK's grunduddannelse. De 
egnede højt uddannede behøvede 
også et par års sidemands oplæring 
for at blive lige så dygtige, som os i 
ØK. 

Fokus på tiden efter 1992

Henrik tænder i bogen især lys over 
ØK-perioden fra 1992 og fremad, som 
ikke tidligere har været så konkret 

bearbejdet, som Henrik her har sat sig 
for. Ofte i bemærkelsesværdigt 
samarbejde med kolleger, der var tæt 
inde på de dramatiske begivenheder. 

Henrik Rasmussen er i fuld gang med 
at samle inspiration og kommentarer 
bredt fra erhvervslivet, og han er 
personligt i gang med at sende bogen 
til en række erhvervsledere for kom-
mentarer. Det bliver spændende at 
følge, hvor langt bogens budskaber 
rækker.  

- Jeg havde meldt ØK-skruen klar dengang, hvis jeg havde
 stået på broen – ikke hold an og slet ikke bak

JBJ + ELJ

Henrik Rasmussen – vaklede ikke 
mellem ”skruen klar” og ”hold an” – han 
ville, hvis han stod på broen dengang, 
have meldt ”skruen klar”. (Foto Erik 
Ljunggren)

Bogen kan købes hos de fleste boghandlere. Forlagets links til e-bog og den fysiske bog er hhv 
https://butik.underskoven.dk/solen-gik-ned-over-det-ostasiatiske-kompagni-ebog.html 

https://butik.underskoven.dk/solen-gik-ned-over-det-ostasiatiske-kompagni.html
Bogen kan også købes hos Saxo.dk
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ØK Holbergsgade i flammer 19, december 1944 

Jan Gert Vistisen: Hvor er jobs for os over 60?

 Af Jens Mortensen

Schalburgtagen af ØK i Holbergsgade vækker stadig meget stor interesse. Jens Mortensen har afdækket forhøret af folkene i Peter 
Gruppen, som stod bag. Ud over forhørsrapporten er Jens i besiddelse af hæftet her, ”Besættelsen i billeder”, som var Berlingske Forlags 
markering af 10-året for de forbandede år - i øvrigt med forord af Hvidstensgruppens moder, Gudrun Fiil. ØK-hændelsen er på forsiden. 
(Aktuelt foto Erik Ljunggren samt ruin gengivet fra hæftet, Jens præsenterer) 

Som det fremgår af bladet her, side 13, var ØK Klubben 
på besøg i Holbergsgade, 8. november. Altså i den 
ramme, det blev til ved genopbygningen efter krigen. Og 
dog – alligevel så forandret nu, hvor andre har præget 
indretningen. Men i en pause midt i den nu overdækkede 
gård med lifligt springvand kunne undertegnede (ELJ) 
ikke undlade at lade tanker flyve….. tænk dig dengang i 
1944, hvor du lige var født, skete der frygtelige ting med 
udgangspunkt fra porten henne i hjørnet, som kollega 
Jens Mortensen afdækker her.

**
Person-fakta om besættelsens hovedpersoner bag 
hændelsen i Holbergsgade:

Politiinspektør Kudsk meddeler, at Bovensiepen har 
givet ordre til sprængningen som terrorakt mod 
sabotagen.

Otto Bovensiepen, SS Standartenführer og leder af 
sikkerhedstjenesten i Danmark og hovedansvarlig for 
clearingmord samt anden form for terror bl.a. fra Peter 
Gruppen og Lorenzen Gruppen. Efter befrielsen for-

svandt han til Tyskland, men blev taget til fange og 
udleveret til Danmark, hvor han blev dødsdømt, 1948. 
Men ved en ankesag blev dommen ændret, 1950, til 
livsvarigt fængsel, stadfæstet ved Højesteret efter pres 
fra den vesttyske regering, løsladt og udvist af Danmark.

Werner Best var fra 1942 rigsbefuldmægtiget i 
Danmark. Efter krigen sad han fængslet i Kastellet og 
dødsdømt,1948. Det blev ændret i 1950 ved Højesteret 
til 12 års fængsel, men 1951 ligeledes efter pres fra den 
vesttyske regering benådet og udvist fra Danmark.

**
Politirapporten i Jens Mortensens besiddelse bærer et 
blyantnotat: Denne rapport vil af politiinspektør Kudsk 
blive forelagt Dr. Best.  Det er lovet mig meddelt, 
hvorledes Best reagerer – signeret MC.

**
Det er pladsmæssigt kun muligt at bringe uddrag af 
Jens´s beretning i bladet. Se den i sin helhed på klubben 
hjemmeside, www.eacclub.dk

Tænk dig dengang i 1944…dér i hjørnet…

I slutningen af 1944 herskede der vold-
som lovløshed i Danmark, Politiet var 
sendt i koncentrationslejr eller gået 
under jorden, 19. september, og 
erstattet af civile vagtværn. Samtidig 
var den danske modstandsbevægelse 
meget aktiv med sabotage. Så det 
tyske Schalburgkorps og danske na-
zister var meget aktive med gen-
gældelse mod dansk erhvervsliv samt 
Tivoli og Forum. 

19. december, 1944, var det ØK's tur. 
Det blev en dramatisk dag, der lagde 
ØK Holbergsgade i ruiner, og men-
neskelige traumer for f.eks. ØK´s 
portner, G. Maegaard Hansen, og 
oldfrue, Helene Christensen, samt alle 
andre, der var i huset den morgen. 

Forhørs-rapporten

Jens Mortensen: - Jeg er i besiddelse 
af politiets forhørsrapport, dateret 
13. juni 1945, over fire af hoved-_
mændene i den såkaldte Peter Grup-
pe, som stod bag Schalburgtagen mod 
ØK, nemlig: Henning Brøndum, Svend 
Thybo, Kaj Henning Berthelsen samt 
Peter Balslev. De tre førstnævnte blev 
dødsdømt og henrettet 9. maj, 1947.

Under forhøret af Henning Emil Brøn-
dum kom det frem, at den morgen blev 
der kørt seks kufferter med 30 kg. 
sprængstof i hver til Holbergsgade en 
halv time før, aktionen startede. Det var 
observeret, at der boede en portner i 
kælderen med sin datter, som hver 

morgen kl. 6 lukkede en del ren-
gøringspersonale ind, og at ejendom-
men var bevogtet af en vægter som 
først måtte uskadeliggøres.  Arrestan-
ten og hans medskyldige tog portneren 
til fange, efter han havde lukket ren-
gøringsstaben ind, og tvang ham med 
pistol til at forholde sig rolig og fortalte 
ham, at bygningen skulle sprænges i 
luften.  

”Vi sprænger bygningen i luften”

Kl. 6.15 ankom servering personalet til 
køkkenet og så, at nattevagten blev 
tiltalt af to mænd, som gik bag dem ned 
i kælderen. Den ene bevæbnende 
mand forklarede roligt uden accent, 
bygningen skulle sprænges i luften 
men, der ikke ville ske dem noget.  
Under opholdet i kælderen hørte de, at 
der blev rullet eller flyttet nogle svære 
ting over deres hoveder, og lidt efter 
gav en maskeret mand dem ordre til at 
gå op i porten, hvor alle blev samlet i 
gården. Et par af vagtværnsfolkene 
blev bedt om at hjælpe med at bære 
kufferterne op til 1. sal i forskellige 
lokaler og forbundet af tændtråde og 
kodet til sprængtid fem minutter efter.

To kufferter blev båret ind i et stort kon-
tor, hvor der var en telefonboks i 
midten. Desuden blev der anbragt to 
kufferter på samme etage, men i en 
anden fløj ud mod Holbergsgade i en 
korridor. De to sidste kufferter blev 
anbragt på samme etage, den ene 
under et skrivebord i et kontor ud mod 

gården, den anden på trappereposen 
under en fast træbænk i midten af 
bygningen.

Så det hele fra Kongens Nytorv

Det var en ”Horst Waldenburg” (øge-
navn for en af gerningsmændene), der 
antændte det hele. Han og hans 
medskyldige gennede straks efter alle 
de, der blev holdt i skak i gården, ud på 
gaden. Arrestanten og hans med-
skyldige forlod også straks efter 
tændingen stedet, og han cyklede 
alene til Kongens Nytorv, hvor han 
overværede eksplosionen, der indtraf 
som beregnet.  Hele bygningen stod i 
brand. Som et kuriosum fandt man 
efterfølgende i ruinerne Prins Axels 
pengeboks, og da den blev lukket op, 
fandt man en flaske Champagne helt 
intakt. Den havde ”overlevet” eksplo-
sion, brand og nedstyrtning.  Flasken 
befinder sig stadig i Asia House´s 
samling af klenodier.

Udover køkken- & rengøringsperso-
nale havde ØK en oldfrue, Helene 
Christensen som havde bolig i byg-
ningen. Hun stod op ved 6-tiden og 
lagde mærke til uro og spektakel i 
gården. Lidt efter blev der banket på 
hendes dør af en mand med mørk 
halvmaske i gråt tøj med en pistol i 
hånden og proklamerede, ”Huset skal 
sprænges i luften, så De må hurtigst 
muligt gøre Dem klar til at komme ud". 
Oldfruen løb ned ad Tordenskjolds-
gade mod havnen og ind i en port, da 
eksplosionen kom.  

Portner Madsen til pistolmanden: - Hvorfor ØK?

ØK´s portner, G. Maegaard Hansen, 
boede i bygningens kælder. Han for-
klarede, at denne morgen stod han op 
kl. 6.15, hvor der blev banket på døren 
og udenfor stod en mand med halv-
maske, kasket, civil overfrakke og en 
revolver i hånden. Bagved stod natte-
vagt, Madsen. ” Hov, hov, hvad er det 
for noget?” udbrød portner Maegaard 
Hansen.  ”Bare ind og få noget tøj på, 
huset skal sprænges i luften”.  Manden 

gik efter ham ind i stuen og skar 
telefonledningen over. Han talte dansk 
med lidt accent.

Portnerens datter blev vækket og ført 
over til kælderrummet, hvor ren-
gøringsfolkene var, han selv blev fulgt 
over i porten, hvor der stod en mand 
med maskinpistol. Lidt efter kom tre 
vagtværnsfolk ind fra gaden under 
bevogtning og stillet op med ansigtet 

mod væggen. Portneren spurgte 
manden med maskinpistolen, hvad 
meningen dog skulle være med at 
sprænge ØK i luften og fik svaret 
henkastet: ”Spørg chefen, jeg er lige 
kommet til byen”.  

ØK-bygningen blev helt ødelagt 
sammen med alt, hvad der var i den, 
næsten – prinsens champagne blev 
dog reddet.

Brian Mikkelsen og Dansk Erhverv: Hvor er job-annoncerne 
for os over 60? Spørgsmålet kom i en kommentar i 
Berlingske fra vores klubkollega med mangeårig inter-
national topkarriere i ØK og videre, Jan G. Vistisen, 
Gilleleje. Foto til højre, Jan G. Vistisen, 66 år – fortsat klar til 
job efter en lang international karriere i bl.a. ØK (1978-
1999).

Jan skrev bl.a. direkte til Brian Mikkelsen i hans nuværende 
position som CEO i Dansk Erhverv: I august bragte 
Berlinske en glimrende artikel om ”Nødråb fra erhvervslivet: 
Statens støtte til jobstop (som Arne-pensionen) er 
ødelæggende”. Brian Mikkelsen kommenterer i artiklen 
videre bl.a.: - Vores største udfordringer i danske virksom-
heder er mangel på arbejdskraft.

Vistisen understreger, at han er helt enig i, et samfund, der 
mangler arbejdskraft, ikke har råd til at trække ellers raske 
og velfungerende personer ud af arbejdsmarkedet. Men 
pointen med min kommentar her er en anden, fortsætter 
Vistisen. Hvis erhvervslivet mangler arbejdskraft, og hvis 
mange ellers velfungerende personer trækker sig ud af 
arbejdsmarkedet tidligt, hvorfor forsøger virksomhederne 
så ikke at fylde rækkerne med nogle af de mange over 60 år, 

som gerne vil i job, men konse-
kvent bliver sorteret fra før en 
ansøgning overhovedet kom-
mer til vurdering af kvalifika-
tioner?

Hvor er jobannoncerne møntet 
på de 60+ årige? Måske Brian 
Mikkelsen og Dansk Erhverv 
kunne tænke lidt i retning af at få aktiveret den store 
mængde af grå guld, som er både villige og klar til en indsats 
– gøre forskel? Det kunne jeg godt tænke mig at få et svar 
på. Personligt har jeg en lang erhvervs-karriere bag mig, 
men efter at have vendt hjem fra en lang karriere i udlandet, 
har jeg søgt og fået afslag på over 150 ansøgninger, og jeg 
er stensikker på, at de fleste afslag er på grund af alder.

**
Red: Vistisen har d.d. ikke fået svar fra Brian Mikkelsen. 
Men ØK Klubbens aktivitetsudvalg har fundet 
inspiration her, og se f.eks. i planen for 2023 (side 15). 
Her arbejder vi på at invitere en aktuel gæst til Asia 
House, 16. marts. Er du frisk på det, Brian?

ELJ
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ØK Holbergsgade i flammer 19, december 1944 

Jan Gert Vistisen: Hvor er jobs for os over 60?

 Af Jens Mortensen

Schalburgtagen af ØK i Holbergsgade vækker stadig meget stor interesse. Jens Mortensen har afdækket forhøret af folkene i Peter 
Gruppen, som stod bag. Ud over forhørsrapporten er Jens i besiddelse af hæftet her, ”Besættelsen i billeder”, som var Berlingske Forlags 
markering af 10-året for de forbandede år - i øvrigt med forord af Hvidstensgruppens moder, Gudrun Fiil. ØK-hændelsen er på forsiden. 
(Aktuelt foto Erik Ljunggren samt ruin gengivet fra hæftet, Jens præsenterer) 

Som det fremgår af bladet her, side 13, var ØK Klubben 
på besøg i Holbergsgade, 8. november. Altså i den 
ramme, det blev til ved genopbygningen efter krigen. Og 
dog – alligevel så forandret nu, hvor andre har præget 
indretningen. Men i en pause midt i den nu overdækkede 
gård med lifligt springvand kunne undertegnede (ELJ) 
ikke undlade at lade tanker flyve….. tænk dig dengang i 
1944, hvor du lige var født, skete der frygtelige ting med 
udgangspunkt fra porten henne i hjørnet, som kollega 
Jens Mortensen afdækker her.

**
Person-fakta om besættelsens hovedpersoner bag 
hændelsen i Holbergsgade:

Politiinspektør Kudsk meddeler, at Bovensiepen har 
givet ordre til sprængningen som terrorakt mod 
sabotagen.

Otto Bovensiepen, SS Standartenführer og leder af 
sikkerhedstjenesten i Danmark og hovedansvarlig for 
clearingmord samt anden form for terror bl.a. fra Peter 
Gruppen og Lorenzen Gruppen. Efter befrielsen for-

svandt han til Tyskland, men blev taget til fange og 
udleveret til Danmark, hvor han blev dødsdømt, 1948. 
Men ved en ankesag blev dommen ændret, 1950, til 
livsvarigt fængsel, stadfæstet ved Højesteret efter pres 
fra den vesttyske regering, løsladt og udvist af Danmark.

Werner Best var fra 1942 rigsbefuldmægtiget i 
Danmark. Efter krigen sad han fængslet i Kastellet og 
dødsdømt,1948. Det blev ændret i 1950 ved Højesteret 
til 12 års fængsel, men 1951 ligeledes efter pres fra den 
vesttyske regering benådet og udvist fra Danmark.

**
Politirapporten i Jens Mortensens besiddelse bærer et 
blyantnotat: Denne rapport vil af politiinspektør Kudsk 
blive forelagt Dr. Best.  Det er lovet mig meddelt, 
hvorledes Best reagerer – signeret MC.

**
Det er pladsmæssigt kun muligt at bringe uddrag af 
Jens´s beretning i bladet. Se den i sin helhed på klubben 
hjemmeside, www.eacclub.dk

Tænk dig dengang i 1944…dér i hjørnet…

I slutningen af 1944 herskede der vold-
som lovløshed i Danmark, Politiet var 
sendt i koncentrationslejr eller gået 
under jorden, 19. september, og 
erstattet af civile vagtværn. Samtidig 
var den danske modstandsbevægelse 
meget aktiv med sabotage. Så det 
tyske Schalburgkorps og danske na-
zister var meget aktive med gen-
gældelse mod dansk erhvervsliv samt 
Tivoli og Forum. 

19. december, 1944, var det ØK's tur. 
Det blev en dramatisk dag, der lagde 
ØK Holbergsgade i ruiner, og men-
neskelige traumer for f.eks. ØK´s 
portner, G. Maegaard Hansen, og 
oldfrue, Helene Christensen, samt alle 
andre, der var i huset den morgen. 

Forhørs-rapporten

Jens Mortensen: - Jeg er i besiddelse 
af politiets forhørsrapport, dateret 
13. juni 1945, over fire af hoved-_
mændene i den såkaldte Peter Grup-
pe, som stod bag Schalburgtagen mod 
ØK, nemlig: Henning Brøndum, Svend 
Thybo, Kaj Henning Berthelsen samt 
Peter Balslev. De tre førstnævnte blev 
dødsdømt og henrettet 9. maj, 1947.

Under forhøret af Henning Emil Brøn-
dum kom det frem, at den morgen blev 
der kørt seks kufferter med 30 kg. 
sprængstof i hver til Holbergsgade en 
halv time før, aktionen startede. Det var 
observeret, at der boede en portner i 
kælderen med sin datter, som hver 

morgen kl. 6 lukkede en del ren-
gøringspersonale ind, og at ejendom-
men var bevogtet af en vægter som 
først måtte uskadeliggøres.  Arrestan-
ten og hans medskyldige tog portneren 
til fange, efter han havde lukket ren-
gøringsstaben ind, og tvang ham med 
pistol til at forholde sig rolig og fortalte 
ham, at bygningen skulle sprænges i 
luften.  

”Vi sprænger bygningen i luften”

Kl. 6.15 ankom servering personalet til 
køkkenet og så, at nattevagten blev 
tiltalt af to mænd, som gik bag dem ned 
i kælderen. Den ene bevæbnende 
mand forklarede roligt uden accent, 
bygningen skulle sprænges i luften 
men, der ikke ville ske dem noget.  
Under opholdet i kælderen hørte de, at 
der blev rullet eller flyttet nogle svære 
ting over deres hoveder, og lidt efter 
gav en maskeret mand dem ordre til at 
gå op i porten, hvor alle blev samlet i 
gården. Et par af vagtværnsfolkene 
blev bedt om at hjælpe med at bære 
kufferterne op til 1. sal i forskellige 
lokaler og forbundet af tændtråde og 
kodet til sprængtid fem minutter efter.

To kufferter blev båret ind i et stort kon-
tor, hvor der var en telefonboks i 
midten. Desuden blev der anbragt to 
kufferter på samme etage, men i en 
anden fløj ud mod Holbergsgade i en 
korridor. De to sidste kufferter blev 
anbragt på samme etage, den ene 
under et skrivebord i et kontor ud mod 

gården, den anden på trappereposen 
under en fast træbænk i midten af 
bygningen.

Så det hele fra Kongens Nytorv

Det var en ”Horst Waldenburg” (øge-
navn for en af gerningsmændene), der 
antændte det hele. Han og hans 
medskyldige gennede straks efter alle 
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**
Red: Vistisen har d.d. ikke fået svar fra Brian Mikkelsen. 
Men ØK Klubbens aktivitetsudvalg har fundet 
inspiration her, og se f.eks. i planen for 2023 (side 15). 
Her arbejder vi på at invitere en aktuel gæst til Asia 
House, 16. marts. Er du frisk på det, Brian?

ELJ



1110 DECEMBER 2022 DECEMBER 2022

Kunst og dejlig kage Søger ny dansk-thai inspiration

Kenneth Luciani: Angst-provokerende og sjovt at male 

tagelsen i ØK 1976 blev den prioriterede fokus sat ind på 
det erhvervsmæssige og sidenhen på opbygningen af 
Baresso Coffee (nu Espresso House Danmark). Da 
kravene blev mindre operationelle i forbindelse med 
salget af Baresso Coffee, 2016, tog jeg igen maleriet op på 
hobbyplan.
 
Lyrik følger motiverne

At kreere og skabe malerier er både angst-provokerende 
og sjovt, men også en god work-life balancerende 
aktivitet. Det førte til opfordringen om udstillingen 
sammen med de to andre kunstnere på Havarthigården, 
3.–12. juni. Så jeg stod her over for et nyt niveau af angst 
provokation og noget sjovt. Mine malerier er meget 
stemnings-inspirerede såvel i motiv som i valg af farver. 
Hvert maleri er akkompagneret af en kort lyrik, der 
beskriver den stemning, jeg forsøger at ramme på 
lærredet. 
 
Jeg udstillede tretten malerier. Interessen var over-
vældende, og jeg er rigtig glad for, at mere end halvdelen 
af mine malerier på udstillingen kom ud af leve blandt 
købere, som valgte at tildele dyrebar plads til dem i deres 
bolig. Køberne spændte bredt lige fra en bogtrykker, en 
tidligere galleriejer, ingeniører til en forhandler af kunst. 

Havarthigården i Holte indbød i juni galleriets mange 
følgere til udstilling under den poetiske fællesnævner: 
Naturen kalder stadig. Tre kunstnere var repræsenteret 
på væggene: Jenny Vanden Panhuyzen, Camilla 
Lindebjerg ….og vores egen, Kenneth Luciani.  
 
Kenneth fortæller til ØK Bladet: - Min interesse for kunst 
har fulgt mig fra barnsben i Esbjerg og Italien Jeg voksede 
op i et hjem med en del malerier og skulpturer. Jeg har 
sådan set aldrig været god til at tegne, men var inden min 
tid i ØK - på hobbyplan - udøvende musiker på guitar og 
vokal men også med abstrakt billedkunst. Mine billeder 
blev tidligt anerkendt ved ”Art Student of the Year Award” 
som udvekslingsstudent i USA, 1973/74. 

I Danmark fuldendte jeg Handelsgymnasium og ved op-

Kenneth ved nogle af sine værker, der blev mødt med stor 
interesse på udstillingen. Nu holder han en kunstpause 
indtil det nye år.

ELJ

50 års elev-jubilæum med kage i Femmøller

Det er nærmest en regel: Ingen udgave af ØK Bladet 
uden beretning om sammenkomster for ØK-elevhold. 

I denne omgang er Ole Møller hjemmelsmand til bladet om, at en 
kvintet af 1972-årgangen har været samlet i Peter Romhilds 
sommerhus i Femmøller. Det er faktisk en årlig tradition, at de 
mødes med fruer, men denne gang var det markering af 50 års 
elev-jubilæum..

Og alle kunne glæde sig over den lækre kage på bordet, manerligt 
pyntet til dagens anledning. 

Også 79-holdet

Klub-kolleger, Vagn Erik Gaarde Pedersen, Birkerød (Grafisk), og 
Peter Helstrup,  Rungsted (Export), er ved at samle deres 79-
hold. De arbejder på at gennemføre sammenkomsten i Asia 
House kommende sommer, og de har allerede fine kontakter 
verden over om det.

Her er de glade 50 års jubilarer. Fra venstre, Ole Møller (Eksport), 
Henrik Kolstrup (C. K. Hansen), Peter Nielsen (Eksport), Peter Hvejsel 
(Eksport) og dagens vært, Peter Romhild (Træ).

ELJ

Dansk-Thai brobygger i over 70 år – 
                         men nu skal nye ideer og kræfter til

Dansk-Thai Forening startede som en forening for dem, der 
havde været udstationeret i Thailand. Ofte med en 
baggrund i ØK, men også en række andre store danske 
aktiviteter som Danish-Thai Dairy, broer, jernbaner og 
handel, Thai Airways, svinefarme og meget andet. At f.eks. 
Thai Airways International i disse dage kan fejre 50 års 
jubilæum, er i høj grad også et resultat af imponerende 
indsats af danskere. Ved foreningens start var der en pænt 
stor platform af danskere med udstationering i Thailand 
med en gedigen position enten som forretningsdrivende 
eller udsendt som repræsentanter for det offentlige på 
CV'et. 

Men aktuelt er der dog i foreningen behov for nye kræfter og 
engagementer. Formanden for Dansk-Thai Forening, 
forretningsmanden m.m, Hans Siegfredsen, fortæller om 
det i en aktuel status for foreningen, der jo også har så 
mange fine rødder til os i ØK Klubben.

Hans Siegfredsen: Min indbakke rummer en udfordring om 
foreningens formål og eksistensberettigelse, fordi 
samfunds trenden er, at man ikke finder foreningsarbejde 
så interessant mere. Relationerne har for os ændret 
karakter. Der er ikke brug for de mange udstationeringer i 
dag. Til gengæld har et hav af danskere været på ferie i 
Thailand og stiftet bekendtskab med thailandsk kultur, klima 
og mad. Og kommet til at holde af det. Så rigtig mange 
danskere kender Thailand, men på en helt anden måde end 
ved foreningens start.

Fortsat bredt grundlag

Det betyder, at vi skal finde nye medlemmer til at bakke op 
om vores initiativer og arbejde, hvis foreningen skal 
fortsætte på den lange bane. Det kæmper vi for af flere 
grunde. Dels er der lagt et enestående arbejde i at opbygge 

de tætte relationer bl.a. til ambassaden, dels er det stadig 
relevant med brobygning for f.eks. de mange danskere, der er 
thailandsk gift, har været der, og der drives stadig forretning 
med Thailand. Ligesom der er et stort community af 
thailændere, der bor og arbejder i Danmark. Vi har også en tæt 
dialog med netværket Dan-Thai Net med henblik på at hjælpe 
danske virksomheder til etablering i Thailand, samt tæt kontakt 
og samarbejde med ambassaden. Men der skal åbnes nye 
døre og formentlig også nyt indhold i foreningens måde at 
arbejde på. Så nye input og inspiration er meget velkomne, 
understreger Hans Siegfredsen.

Dansk-Thai Forening har netop fejret 70-års fødselsdag. 
Foreningens bestyrelse består ud over formanden, Hans 
Siegfredsen, af Vibeke Lund, Susi Alsfelt, Jesper Christensen 
og Per-Hugo Kristensen. Hans afløste som formand i 2017 
navnkundige, nu afdøde Svend Drachmann. Også Carsten 
Dencker Nielsen, ØK, var fra sin seneste position i Asia House 
og ØK Fonden til sin død stærkt engageret i foreningen.  

      ELJ

Denne artikel i ØK Bladet er en kortere version af Hans Siegfredsens
aktuelle status for Dansk-Thai Forening, og vi bringer på

ØK Klubbens hjemmeside (www.eacclub.dk) den fulde opsætning af artiklen.
Kontakt til Hans og foreningen: info@dansk-thai-forening.dk

Hans Siegfredsen kom til Thailand, 1976, som student i Thai 
Teijin Textiles, Bangkok i forbindelse med studiet til cand. 
merc. i udenrigshandel på Handelshøjskolen i København. 
Opholdet i Bangkok satte en livsvarig udvikling i gang for 
ham – og nu bruger han gerne kræfter på at forny Dansk-
Thai Forening. Hans er gift med thailandske Min, som driver 
restauranten, Min Take Away Thai, Flintholm på Frederiks-
berg.  
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Dagens vært, godsejer Hans Henrik Algreen-Ussing, fortæller 
stolt og begejstret om familiens gods, som i dag er baseret på 
land- og skovbrug samt frugt- og vinavl sammen med 
vedligeholdelsen af bygningerne for besøg og konferencer. Til 
venstre dagens succesfulde tovholder fra ØK Klubbens 
aktivitetsudvalg, Søren Tousgaard.

H. N. Andersen og hans familie var ofte gæster i Tirsbæk, og 
her er det, at dagens gæster fra ØK Klubben fik den fine 
fornemmelse af ØK-stifterens fodspor. 

”Kom med i H. N. Andersens fodspor” - lød det i ØK 
Klubbens indbydelse til dagen på Tirsbæk Gods ved Vejle, 
4. oktober. Og ganske rigtigt, som flere gav udtryk for, blev 
det en meget fin fornemmelse af, hvad ØK´s stifter også 
skabte.  Godset blev 1912 købt af H. N. Andersen som en 
bryllupsgave til datteren, Astrid (altid kaldet Adda) og 
svigersønnen, Frode de Neergaard. Det fortælles, at HNA 
lod sig inspirere af Adda ved et tidligere besøg på godset i 
den eventyrlige natur ned til Veje Fjord, hvor de endda så 
et ØK-skib sejle forbi: Far – her vil jeg gerne bo, skulle hun 
have sagt. Og sådan blev det. 

Tirsbæk Gods er drevet i slægtseje siden med mange 
HNA-klenodier bevaret på godset. Hans tipoldebarn, 
Hans Henrik Algreen-Ussing, ejer og driver godset i dag, 
med bopæl i en af godsets længer. Udover sit store og 
mangeårige engagement i at gøre Tirsbæk Gods til et 
unikt møde- og opholdssted for både erhvervsgæster og 
private gæster, tilfører han masser af personlighed til 
stedet og ofte med personlige rundvisninger. 

      ELJ  

Fin fornemmelse af H. N. Andersens fodspor i Tirsbæk

Redaktionen kan anbefale dem, som ikke var med denne dag, til at kigge forbi, ved lejlighed. 

Fakta: Tirsbæk Gods, Tirsbækvej 135, 7120 Vejle Ø - (+45) 2033 1260 - hhau@tirsbaekgods.dk

Tirsbæk-arrangementet trak medlemmer fra hele landet – også fra 
Nakskov ved Marianne og Mogens Andreasen. Mogens havde 
endda også en gave med til Asia House, nemlig den klokkestreng, 
han viser her, som han har modtaget af Henri Holm i forbindelse 
med Nakskov-museet, som Mogens driver. Gaven er tiltænkt 
skibsklokken fra MS Mombasa i Asia House, som museums-
folkene erfarede var uden klokkestreng under et besøg i huset. 
Mogens kan i øvrigt berette, at flytteplanerne for museet fra 
havnen til Klostergade 22 i Nakskov stadig er på politikernes bord. 
Der er dog allerede bevilget over 4,2. mio. kroner til renovering af 
den nye ramme.   

- og vi fortsatte HNA-sporet i Holbergsgade

8. november var ØK Klubben igen efter 
Tirsbæk i HNA-sporet – nu i vores 
tidligere hovedsæde i Holbergsgade. 
Den aktuelle bruger, Danske Bank, var 
storslået vært anført af direktør Lissen 
Haldager, finanschef Henning Jørgen-
sen og bankens kunstchef, Bethina 
Thornit,  som alle med glæde udtrykte 
”tak for jeres hus”. Det blev fulgt op af 
alle ØK Klubbens medlemmer med, 
”det var bare så herligt et gensyn”. 

Filmfotografen Anders Dylov, Chroma 
Film, der har stået bag adskillige 
produktioner for ØK Fonden og ØK 
Klubben i Asia House, var også gæst 
denne aften, for han havde faktisk aldrig 
været inde i Holbergsgade før, men 
skelet derind ved adskillige cykelture 
forbi. Dylovs reaktion på aftenen:  Min 
oplevelse i hælene på ivrige ØK-folk: 

Det var fantastisk at træde ind gennem 
den flere meter høje hovedindgang, 
som havde sin originalitet over sig med 
træudskæringer og øverst det rund-
buede glasparti. Jeg fornemmer straks 
den helt specielle ØK ånd, når jeg går 
op af marmortrapperne, ind til venstre 
så jeg en lille samling af ØK arkivalier 
med den velkendte elefant udskåret i 
ædeltræ på toppen af montren. Dertil en 
summen af ØK-klubmedlemmer der 
livligt kommenterede og fortalte hin-
anden, hvad der stod i notesbogen, 
hvor mønterne var fra samt de kinesiske 
fajance tallerkener. Derefter fulgte en 
rundtur i huset med vindeltrappen i 
centrum og ind på de forskellige 
kontorer undervejs, hvor Sparsø's 
kontor specielt vakte begejstring især, 
da vi opdagede, at det lille hvilerum 
stadig stod fuldstændig intakt, klar til en 

lille middagslur. Toppen af bygningen, 
som stadig har en slags styrehus i 
kobber, og det originale flagspil tiltrak 
selv klubmedlemmer, som var dårligt 
gående, og turen op på toppen lønnede 
sig med en flot udsigt over hoved-
stadens tage. Det var en fantastisk 
dejlig historisk dag for alle, som sluttede 
med smagfuld tapas og hyggesnak i 
kantinen (red: som nu er placeret i 
navnkundige Erik Piil Clausens tidligere 
foto- og kopirum!).

DYLOV
(foto)

+ ELJ

Henning Sørensen, i midten, modtager Y-stolen af julefrokostens 
tovholder fra aktivitetsudvalget, Niels P. Veje, til højre og Mogens 
Dan Pedersen, der var klubbens kontakt til Knud Erik Hansen 
omkring hovedgevinsten. (Foto: Torben Nielsen).

I Asia House, 17. november, afviklede ØK Klubben 
julefrokost i Honorarbissernes kendte ramme med mangt 
et glas, god mad, sange (også vovede), høj stemning, 
hygge og snak. Det hele også hjulpet godt på vej af flere 
spændende lodtrækninger om gevinster fra det fyldige 
gevinstbord. - ”Yes!!!! Jeg ved lige, hvor den skal placeres 
derhjemme”, lød det glade budskab fra Henning Sørensen 
som vinder af hovedgevinsten, Wegners legendariske Y-
stol skænket til lejligheden af klubmedlem, Knud Erik 
Hansen, Cart Hansen & Søn. 

Y-stolen til Henning Sørensen

ELJ
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Under denne overskrift fik en god bekendt af ØK Klubben, 
Gertie Steincke, et debatindlæg optaget i Berlinske, 23. 
september. Gertie skriver bl.a.: Undskyld, men jeg er en 
gammel kone, der startede på arbejdsmarkedet med en 
opretstående skrive-maskine. Så blev den heldigvis 
elektrisk og senere kom IT/EDB til og opdateret i ét væk. 
Men nu er jeg stået af. Alt kan ses på nettet, hævdes det, 
lige meget hvor, man henvender sig, når man er kørt fast. 
Hvor er empatien blevet af? Generationen efter mig er 
blevet født med teknologien og fatter ikke, at nogle af os 
gamle ikke kan følge med mere (citat slut). 

Jeg bruger Gerties vinkel i Berlingske til en dialog med jer 
læsere af ØK Bladet og medlemmer af ØK Klubben om, 
hvordan vi bør finde balancen. 

Vi gør os store bestræbelser for at finde den rette balance 
mellem den gode gamle teknik (ØK Bladet i tryk,) og 
mulighederne for at orientere jer aktuelt også på e-mail og 

hjemmesiden. I samarbejde med Erik Bøgh Christensen 
lancerede redaktionen i september elektronisk 
nyhedsbrev; Nyt fra ØK Klubben, til alle i klubben, vi har e-
mail adresse til med aktuel orientering om Asia House, ØK 
Fonden og EAC Invest A/S. Det blev også lagt på 
klubbens www.eacclub.dk. Vi har også brugt mulig-
heden ved behov for aktuel orientering om klubbens 
arrangementer. Og så følger det trykte blad op som her. 

Vi forsøger at finde den rette balance i en generations-
præget klub, som vores, i en tid, hvor vi konstant udfordres 
af ofte særdeles interessant teknologiske muligheder og 
udfordringer. Men er vi på ret spor empatisk, som Gertie 
spørger til? Lad høre.

 Erik Ljunggren (ELJ)

erikjunge88@gmail.com – mobil 4018 4346

”Digital mig her – digital mig der”

Redaktørens á propos.. Erik Ljunggren

 – vi holder balancen

Kommende oplevelser med ØK Klubben

Havne-bygmesterens mange ”skatte”   

ØK Klubbens første arrangement 2023: Onsdag, 22. 
februar kl. 10.30, Nordre Toldbod 3: Hvordan opstod 
Københavns Havn omkring os – og samtidig en af de 
betydelige rammer, der i høj grad inspirerede til udvikling 
af ØK´s handels- og skibs-aktiviteter? Det er jo en 
kendsgerning, at H. N. Andersen tidligt var stærkt 
inspireret af mulig-hederne for Frihavnen og placerede 
Asia House samt lagerbygninger klods op her. 

By & Havn har sørget for, at vi kan se og høre meget mere 
til det, i en flot særudstilling af havnemesterens historiske 
studie-samling i Visitations-bygningen på Nordre Toldbod 
3. Udstillingen er spækket med foto, kort, tegninger samt 
arkivalier, som i kan glæde jer til at høre om ved personlig 
rundvisning. Trods tidens tand er materialerne stadig i 
brug som arbejdsredskab for By & Havns anlæg aktuelt 

under den nuværende havnebygmesters ledelse.  Hvis 
f.eks. Frihavnen eller Langelinie ska renoveres, skal man 
aktuelt vide, hvordan kajen er bygget oprindeligt. Svarene 
findes i de ruller og dokumenter, som vi skal se og høre 
om. Og som det siges fra By & Havn: Vi støder løbende ind 
i ”skatte”, som naturligvis kommer frem i udstillingen.

Efter udstillingen samles vi på nærliggende Lumske-
bugten til frokost og hygge ca. kl. 12.30-14. Tilmelding og 
betaling kr. 250 pr. deltager senest torsdag 9. februar via 
klubbens hjemmeside, www.eacclub.dk. Gebyret dækker 
besøget på udstillingen samt frokost i Lumskebugten, 
mens tilkøb af drikkevarer er individuelt for egen regning.

Aktivitetsudvalgets tovholdere på arrangementer er 
Søren Tousgaard og Kerstin Jacobsen.

By & Havn - Havnebygmesterens StudiesamlingBy & Havn - Havnebygmesterens Studiesamling

Torsdag 16.marts kl. 15, Asia House: Vi planlægger en dialog-
eftermiddag over kaffe, kage og et glas vin med aktuel gæst. 
Mere om det, når detaljerne er på plads omkring gæst, tilmelding 
og betaling.

*
Torsdag 20. april kl. 17, Asia House: ØK Klubbens 
generalforsamling (dagsorden og 2022-regnskab i ØK Bladet 
primo marts).

*
Lørdag 3. juni kl. 11, Frederiksberg Have: Vi gentager efter 
opfordringer succesen med brass og opera i både på havens 
kanaler. Frokost i de små haver.

Torsdag 22. juni: Tivoli Revyen og middag forinden i Tivoli. Der 
er meget stort pres på reservationer allerede nu til revyen, så vi 
satser på køb af middag (kl. 17) og 30 revybilletter derefter til 
samlet gebyr for medlemmerne kr. 850. Vi kommer med endelige 
detaljer hurtigst muligt og senest efter udvalgsmøde, 16.1.2023, 
for endelig tilmelding og betaling. OBS: Allerede nu beder vi om 
tilkendegivelse for interesse hurtigst muligt til aktivitets-formand, 
Maria – e-mail: morasutti@hotmail.com Tilkendegivelse indgår i 
endelig reservation for deltagelse i arrangementet efter ”først til 
mølle”.

*
Fredag 30. juni: ØK Golf i Hornbæk.

*
Torsdag 27. juli, sommertræf Asia House: Herboende og 
tilrejsende ØK-kolleger mødes uformelt.

Dit tjek på klubbens 2023 i øvrigt

Klubbens aktivitetsudvalg mødes næste gang, mandag 16. januar, og tilrettelægger her ovenstående konkret samt 
resten af 2023 bl.a. ide og plan om nyt efterårstræf i Jylland eller på Fyn. Samt et særligt arrangement om ØK´s 
hospitalsskib, Jutlandia, på 70 års dagen for sidste anløb af København efter krigen i Korea, 16. oktober, 1953. 

Ud over, vi allerede nu herover har sat tilmelding og betaling til 2023´s første arrangement i gang, 22. februar, bringer vi 
også her en oversigt på alt det, der venter og lukker op på hjemmesiden og i ØK Bladet med fakta, tilmelding og betaling 
efterhånden, som det er på plads.

Din tilmelding til de aktuelle arrangementer – se kolofonen på bagsiden, side 16. Eventuel telefonisk kontakt til 
aktivitetsudvalget: Maria O. M. Jensen, tlf. +45 4087 3056. 

***
Køb af drikkevarer ved klubbens Asia House arrangementer: Vand 15 kr. - Øl 20 kr. - Rød-/hvidvin pr. glas 25 kr. eller 
125 kr. pr. flaske. Kontant afregning eller mobile pay 4087 3056.  
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arrangementer via hjemmesiden, www.eacclub.dk. Vælg her fanen “medlemsside" (her bliver du bedt om adgangskode), gå ind i butik og vælg 
det ”produkt”, Du vil købe, og når Du trykker køb bliver Din indkøbskurv øverst i højre hjørne opdateret. Når Du har købt, trykker Du på ”kurven” 
tjekker om alle Dine ”varer” er der. Tryk derefter ”kassen”, og Du får et billede, hvor Du bedes taste Dine oplysninger inkl. kreditkort oplysninger. 
Tjek Dine indtastninger, tryk næste, og Din ordre er gennemført. OBS: Du kan naturligvis også betale med anviste MobilePay. 

ØK Bladet udkommer næste gang marts 2023 med redaktionel deadline ultimo februar

Efterår? I skrivende stund i Svendborg med 20 grader og 
solskin. Joh tak, verden er bestemt i forandring. Ja, hvis det 
ikke er COVID, så er det PUTIN, der stjæler hyggen..... 
håber dog, alt er vel hos dig.

Der er også forandring på vej i ØK Klubben, idet vi nok må 
skære ned på arrangementer hvis ikke, vi finder flere 
tovholdere. Derudover stopper Maria som formand for 
aktivitetsudvalget, men vi er ved at være klar med en 
løsning på det. Hvis du har tid og lyst til at yde en klub-
indsats som tovholder så giv gerne lyd. Det kan sagtens 
lade sig gøre uden for bestyrelsen; som Kerstin har gjort 
det i flere år nu. Hvis du skulle have spørgsmål til dette, så 
skriv frit til en af os i bestyrelsen.

Nyt i klubben i 2022 var et forsøg på et arrangement i 
Jylland på Tirsbæk Gods ved Vejle. Det beviste at den 
gamle floskel, ”det har vi prøvet før, og det virker ikke” ikke 
holder vand. Vi havde et super arrangement med næsten 
50 deltagere (se mere på forsiden og side 12) Nu håber vi 
så på, at vi kan præsentere endnu et arrangement udenfor 
København/Sjælland, hvor vi kan få selskab af flere af 
vores medlemmer også fra Jylland og på Fyn. Aktivitets-
udvalget arbejder som omtalt inde i bladet på det. 

Sommer-træf i Asia House?

Jeg lagde i sidste blad op til et sommerarrangement i Asia 
House og har modtaget god respons. Altså ikke en 
”Langelinie fest”, men en mindre sommer-komsammen i 
Asia House med drinks og ”aftensmad snacks”. Jeg husker 
selv fra min ØK-tid oversøisk, at der var årlige sommer 
arrangementer for expats på hjemmeferie; først i 
Holbergsgade og siden hjemme privat hos divisions-
direktøren. I mit tilfælde hos Bent K. Kierkegaard og fru 
Ulla. Det var en herlig og dejlig mulighed for at hilse på 
venner, hjemme som udsendte og aftaler, om at ses, blev 
lagt på plads hen ad aftenen.

Datoen, vi tænker på, er en ”lille fredag”, torsdag 27. juli 
2023 med ankomst kl. 17-18 og slut senest kl. 21:30 – 
det er i øvrigt samme uge for klubbens fødselsdag. Der vil 

være maksimum på antal per-
soner i Asia House samt mini-
mum antal for, at arrange-
mentet kan gennemføres, så 
tilmeld jer gerne, så snart det 
kommer endeligt op i næste 
blad (marts) eller online. Men 
noter gerne allerede nu datoen.

Se også inde i bladet (side 14-
15), hvad vi i øvrigt arbejder på af 
arrangementer for Jylland/ Fyn, jazz og opera i Frederiks-
berg Have, Tivoli Revyen og vores andre faste arrange-
menter, GF, golf, julefrokost og banko. Vi, arbejder også på 
en kombineret film og udstilling om Jutlandia i oktober. 
Allerede nu kan du tilmelde dig klubbesøg 21.2 ved 
udstilling for By & Havn; inklusiv frokost.

Så på trods af ”færre tovholdere, færre medlemmer og 
færre penge = færre deltagere i arrangementer og færre 
antal arrangementer”, så har vi stadig ambitioner for 2023. 
Dem kan vi opnå med lidt yderligere hjælp eller måske gøre 
det endnu bedre….

Vi forsøger også at ændre lidt på vores generalforsamling. 
Beretningen og tallene fra det forgangne år kan naturligvis 
ikke undgås, men da deltagerne nu alligevel har taget turen 
til Asia House, torsdag 20.4, så synes vi, det kan være en 
ide at inkludere et interessant ØK-emne i form af en 
præsentation, film og/eller video. Med andre ord, lidt mere 
interessant end blot tal.

Runchel igen i klubben

”I'll be back” huskes måske fra en tidlig 80´er Arnold film, 
men det sker skam også i vores lille verden. Britha og Kaj 
Runchel er tilbage i køkkenet, når vi har inASIAhouse klub-
arrangementer som banko og generalforsamling.

Her fra bagsidens hjørne:  ”Glædelig jul og et sundt nytår ”. 
Jeg håber, i alle kommer godt ind i det nye år i dejligt 
selskab med gode venner og/eller familien. Vi gik selv i 
vinterhi i Australien slut november og vender først hjem 
tidlig februar. Vi ses i 2023. 

Gerne ere tovholdere

Andy Vels Jensen 

Bedste ØK-hilsner, Andy


